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اخبارکــــوتاه
 اجازه نمی دهیم 
تروریسم احیا شود

دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار فواد حسین، 
وزیر خارجه عراق با اشاره به تحرکات اخیر آمریکا 
در عراق، تاخیر در اجرای قانون مصوب مجلس این 
کشور مبنی بر خروج نیروهای نظامی بیگانه از عراق را 
موجب افزایش تنش و تصاعد بحران در منطقه دانست. 
دریابان علی شمخانی در این دیدار بر ضرورت همکاری 
و تشریک مساعی کشورهای منطقه برای کاهش تنش 
و انجام گفت  وگوهای سازنده برای فروکش کردن 
بحران های موجود تاکید کرد و افزود: آرامش و امنیت 
امروز عراق حاصل اقتدار مرجعیت، تدبیر دولتمردان و 
مجاهدت حماسی نیروهای مسلح و گروه های مقاومت 
مردمی است و باید از آن حراست شود. ایران و دیگر 
کشورهای ضدتروریسم اجازه نخواهند داد تروریسم 

تکفیری وابسته، بار دیگر در منطقه احیا شود.

 تقویت امنیت 
با ایالت های اقتصادی 

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: 
درحال حاضر اقتصاد کشور به سیاست یارانه می دهد 
درصورتی که نباید اینگونه باشد و باید اداره کشور بر پایه 
اقتصاد باشد. محسن رضایی گفت: دادن اختیار امور 
به مدیران ایالت های اقتصادی راه حل برون رفت از این 
وضعیت است. وی بیان کرد: ایالت های اقتصادی باید 
ایجاد و فعالیت ها بر چارچوب گسترش محیط کسب 
و کار دنبال شود تا شهرها نیز دوباره هویت پیدا کنند. 
به اعتقاد او، ایجاد ایالت های اقتصادی و تمرکززدایی از 
قدرت اقتصادی در پایتخت نه تنها قدرت امنیتی کشور 

را تضعیف نخواهد کرد بلکه تقویت نیز می کند.

 در برخورد با تخلفات 
تعارف نداریم

رئیس ستاد انتخابات استان تهران اظهار داشت: در 
برخورد با تخلفات انتخابات تعارف نداریم، زیرا انتخابات 
همچون اتاق شیشه ای است که امور برگزاری آن باید 
بدون جهت گیری خاص از سوی برگزارکنندگان 
باشد. شکر ا... حسن بیگی گفت: انتخابات همچون 
اتاق شیشه ای است که امور برگزاری آن باید بدون 
جهت گیری خاص از سوی برگزارکنندگان باشد. 
وی عمل به مر قانون را سنگ بنای برگزاری انتخاباتی 
اثربخش دانست و تاکید کرد: اعضای ستاد و همه 
کارشناسان فعال در اجرای انتخابات خردادماه ١٤٠٠ 
باید به همه ابعاد قانون انتخابات و تدابیر قانونی مسلط 

باشند. 

 شواهدی از کرونای 
جهش یافته ایرانی

نایب رئیس مجلس با ابراز تاسف از وضعیت قرمز 
در استان خوزستان اظهار داشت: حجم ابتلائات در 
استان خوزستان بالاست و نزدیک به نیمی از فوتی ها 
برای این استان است. درحالی که اگر خوزستان 
کنترل می شد تعداد فوتی ها به ٤٠ نفر کاهش پیدا 
می کرد. سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی از وجود 
کرونای جهش یافته در داخل کشور با عنوان »کرونای 
ایرانی« خبر داد و گفت: علاوه بر موتاسیون های 
)جهش ژنتیکی( آفریقایی و انگلیسی و کالیفرنیایی، 
باید کرونای جهش یافته ایرانی را هم اضافه کرد؛ البته 
هنوز کاملا تایید نشده ولی شواهدی از آن در قزوین و 

آن نواحی هست. 

 نحوه پرداخت مالیات 
آستان قدس

نمایندگان مجلس سازوکار پرداخت مالیات 
آستان قدس رضوی و آن دسته از موسسات و 
بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح 
و ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره( را در سال 
١٤٠٠ مشخص کردند. راستای تحقق ماده)۷۸( 
قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از 
مقررات مالی دولت و در جهت اجرای اصل سی ام 
قانون اساسی، آستان قدس رضوی و آن دسته 
از موسسات و بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه 
نیروهای مسلح و ستاد اجرائی فرمان حضرت 
امام)ره( به استثنای مواردی که اذن ولی فقیه 
مبنی بر عدم پرداخت مالیات یا نحوه تسویه آن را 
دارند، موظفند نسبت به بخشی از واریز مالیات خود 
به حساب خزانه موضوع ردیف  ١١٠١١۲ تا سقف 
مبلغ مندرج در لایحه دولت اقدام و مابقی مالیات 
خود را به حساب های معرفی شده دولت بپردازند. 
آستان قدس رضوی و آن دسته از موسسات و 
بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح 
و ستاد اجرائی فرمان امام)ره( و سایر دستگاه های 
اجرائی که تا زمان تصویب این قانون مالیات 
پرداخت نکرده اند، به استثنای مواردی که اذن 
ولی فقیه وجود دارد موظف به پرداخت مالیات 

مستقیم و مالیات بر ارزش افزوده می باشند.

 شورای حکام رفتار 
مسئولانه داشته باشد

نماینده دائم روسیه نزد سازمان های بین المللی 
در وین بار دیگر با انتشار پیامی در صفحه توئیتر 
خود نسبت به ازدست رفتن زمان برای حفظ برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( هشدار داد. میخائیل 
اولیانوف نوشت: دیدگاه های جالبی وجود دارد. در 
حقیقت، ما در حال از دست دادن زمان هستیم و 
هفته آینده باید شمارش معکوس را )درخصوص 
برجام( آغاز کنیم. فرصت بازگشت به اجرای کامل 
برجام به زودی بسیار کم می شود. به همین دلیل 
نیاز به رفتار بسیار مسئولانه ۳۵ عضو شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد برجام وجود 
دارد. وی این توییت را در پاسخ لورنس نورمن، 
خبرنگار روزنامه وال استریت ژورنال منتشر کرده 

است.

رئیسجمهور:

 ناچاریم محدودیت ها 
را تا    ماه ها    ادامه دهیم
هراندازهکهبتوانیمواکسنتهیهمیکنیم

 گورشان را   
از منطقه گم کنند

سخنگوی شورای نگهبان گفت: قاسم 
سلیمانی مرد میدان بود و هیچ وقت از 
میدان گریزان نبود و در همین میدان ها بود 
که وظیفه خود را انجام می داد. عباسعلی 
کدخدایی در اختتامیه جشنواره ملی 
کتاب خوانی جهانمرد تصریح کرد: تشییع 
شهید سلیمانی اعلام بیعت مردم ایران با 
اسلام و انقلاب اسلامی بود. جنایتی که 
در ترور حاج قاسم توسط دولت آمریکا 
و شخص ترامپ صورت گرفت، جنایت 
علیه بشریت بود؛ کشوری که مدعی 
دموکراسی و حقوق بشر است، دست به 
اقدام جنایتکارانه ای زد که هرگز فراموش 
نخواهد شد. کسانی ترور شده اند که ریشه 
داعش را کنده بودند؛ این عزیزان مستحق 
پاداش و تقدیر بودند نه جنایتی که منجر 
به قتل آنها شود. مجامع بین المللی باید 
وظیفه خود را در قبال این جنایت انجام 
دهند و اگر سکوت کنند، باید فاتحه آزادی 
و حقوق بشر را خواند. بالاترین مجازات 
آمریکایی ها این است که گورشان را از 
منطقه گم کرده و دست از سر مردم این 
منطقه بردارند. مردم منطقه در طول 
سالیان اخیر، دچار رنج های زیادی بودند 

که عامل آن، استکبار جهانی بوده است.

 تعرفه های انتخاباتی 
تهیه شده است

رئیس ستاد انتخابات کشور اظهار 
داشت: آن چیزی که برای ما مهم بود 
این بود که تعرفه ها با امنیت بسیار بالا 
تهیه شود و مردم مطمئن باشند هیچ 
گرفت.  نخواهد  صورت  جعلی  نوع 
جمال عرف در حاشیه بازدید از چاپ 
تعرفه های انتخاباتی خاطرنشان کرد: از 
همه مولفه های امنیت ساز در تعرفه ها 
استفاده شده است هم از حیث رنگ ها و 
هم از حیث فاکتورهای امنیتی در خود 
تعرفه این کارها به خوبی انجام شده است. 
احتمالا تا پایان اسفندماه چاپ تعرفه ها 
تمام خواهد شد و از ابتدای سال آینده با 
هماهنگی ناظرین اعم از شورای نگهبان 
و مجلس شورای اسلامی تعرفه ها را به 
استان ها را منتقل خواهیم کرد و در اختیار 
حوزه ها و بعد از آن در اختیار شعب قرار 
خواهد گرفت. انتخابات سیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری همزمان با انتخابات 
میان دوره ای مجلس شورای اسلامی در 
۶ حوزه، میان دوره ای مجلس خبرگان 
رهبری در سه حوزه انتخاباتی و انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا در یک هزار 
و ۳۷۲ شهر و چهل هزار و ۶۲٠ روستا و تیره 
عشایری ۲۸ خرداد ١٤٠٠ برگزار می شود.

 بغداد اجازه 
سوءاستفاده     نمی دهد

وزیر امور خارجه ایران در دیدار 
با وزیر امور خارجه عراق با اشاره به 
مشکلاتی که برای تانکرهای حامل 
تمرچین  مرز  در  ایرانی  سوخت 
پیش آمده، ابراز امیدواری کرد با 
مساعدت مقامات عراقی مشکلات 
تردد تانکرها بین دو کشور حل و 
فصل شود. محمدجواد ظریف فراهم 
شدن مقدمات آغاز ساخت و تکمیل 
خط آهن شلمچه - بصره را کمک به 
گسترش مناسبات تجاری بین دو 
کشور دانست و خواستار سرعت عمل 
مسئولان مربوط دو کشور برای اجرائی 
شدن هرچه سریعتر این خط آهن شد. 
فواد حسین نیز در این ملاقات ضرورت 
گسترش  برای  طرف  دو  مساعی 
همه جانبه روابط را مورد تاکید قرار 
داده، آمادگی بغداد برای توسعه روابط 
را به اطلاع وزیر امور خارجه کشورمان 
رساند. او با اشاره به پیشرفت های 
به دست آمده در مذاکرات بین دو کشور 
در زمینه دسترسی ایران به منابع مالی 
خود در عراق بر آمادگی این کشور در 
جهت تسهیل دسترسی ایران به وجوه 
خود در این کشور تاکید کرد. فواد 
حسین گفت اطمینان می دهم بغداد 
اجازه سوءاستفاده از اتفاقات این کشور 
برای برهم زدن روابط عالی دو کشور را 

نخواهد داد.

»آرمانملی«ازاستقبالمردماز
پیامرسانهایداخلیگزارشمیدهد
فیلترینگ بی نتیجه ماند

چهکسیپاسخگویبودجههدررفتهخواهدبود؟
وزیرارتباطات:فیلترینگبهرشدپیامرسانهاضربهزدهاست

آرمانملی:رئیس جمهور در ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، اظهار داشت: همه 
دوست داریم شب عید، شب های آرامی برای مردم بسیار عزیز ما باشد و برای کسی 
مصیبتی پیش نیاید و همه خانواده ها بتوانند این ایام را در چارچوب همه رسومات و 
سنت هایی که بوده، البته نه به شکل سابق، برگزار کنند. در عید رفت وآمد مردم و سفر 
حتی اگر دچار موج چهارم نباشیم و شرایط عادی باشد، باز هم همه باید مراعات کنند. 

اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
 اگر دچار موج چهارم نشویم باز هم همه باید مراعات کنیم. عید امسال چیزی 
مشابه عید پارسال است. شاید از نظرهایی باید بیشتر از پارسال مراعات کنیم. پارسال 
می گفتیم از دست ویروس ووهان چه کار کنیم. امسال از مار غاشیه به افعی پناه بردیم. 
حالا می گوییم به پناه ویروس ووهان بریم و ویروس انگلیسی سراغمان نیاید. شرایط 
سخت تر شده است. مردم عزیز و بزرگوار ما که طی این ١۳ماه همیشه لطف و همکاری 

کردند ان شاء ا... این ایام هم رعایت می کنند.
  الحمدا... واکسیناسیون در کشور ما آغاز شده و شرایط ما در هفته های پیش رو، هم 
برای کادر درمان در سراسر کشور و هم برای افراد مسن یا بیماران زمینه ای بهتر می شود. 
شرایط مهیا می شود. تمام توان دولت برای خرید واکسن امروز متمرکز است و در کل 
شرایط ما به گونه ای است که هر مقدار بتوانیم واکسن موردنیاز را تهیه می کنیم. مردم 
می دانند واکسن امروز مشابه ماسک در اوایل این بیماری است. چطور مسیر هواپیماها را 
عوض می کردند و ماسک ها را در فرودگا ه ها می گرفتند. امروز آن شرایطی که برای تهیه 

ماسک وجود داشت، در دنیا برای واکسن پیش آمده است.
 امروز شرایطی که برای واکسن در دنیا پیش آمده یک امتحان بزرگ برای همه 
دنیاست. کشورهایی که پیشرفته و پولدار هستند و امکانات دارند می خواهند همه 
واکسن ها را به کشور خودشان بیاورند و سریع واکسیناسیون را در کشور خود انجام دهند. 
یک مقداری از این اقدامات طبیعی است که هر حکومتی به فکر مردم خودش باشد ولی 
مقداری هم اینجا وظایف اخلاقی و انسانی به ما حکم می کند در این آزمایش به فکر همه 
مردم جهان باشیم. به هرحال این موضوع پاندمی بوده و یک بیماری هست که سراسر 

جهان را فراگرفته است. حالا یک کشور هم صددرصد واکسیناسیون را اجرا کند باز هم 
مصون نمی ماند به دلیل اینکه تردد و رفت و آمد هست.

  مصونیت واقعی زمانی آغاز می شود که در سراسر جهان همه مردم بتوانند از واکسن 
استفاده کنند. امروز واکسن شرایط خاصی دارد. اولا آثار واکسن ها برایمان مشخص 
نیست. اینکه تا چه زمانی و چه اندازه موثر است. آیا عوارض دارد یا خیر هم در ابهام است. 
برخی هم در دنیا از زدن واکسن می ترسند به دلیل ابهاماتی که در دنیا وجود دارد، اما 
در شرایط فعلی ما راهی جز اجرای پروتکل و در کنارش واکسن نداریم. باید از واکسن 

استفاده شود. برای بسیاری از افراد مصونیت ایجاد می کند.
 ما در شرایط فعلی باید بیش از سابق از مرزها مراقبت کنیم. دیدیم یکی از 
استان های ما - خوزستان - با یک پیک عجیبی روبه رو شد. در هیچ استانی شهر قرمز 
نداریم. فقط برخی شهرهای استان خوزستان قرمز است و اگر رعایت نکنیم به استان های 
همجوار سرایت می کند. خوشبختانه در گزارش دیروز دیدیم در خوزستان هم تست ها 
افزایش پیدا کرده و هم بیماریابی در حال افزایش است. در کنار آنها هم رهگیری رو به 
افزایش است. البته چاره ای جز اعمال محدودیت ها نیست. در مورد ورود و خروج نیز 
محدودیت ها اعمال می شود تا هم شرایط مردم خوزستان بهتر شود و هم این شرایط به 

استان های دیگر در سراسر کشور سرایت نکند.
  برای انجام واکسیناسیون ماه ها زمان لازم داریم. ممکن است شش ماه طول بکشد 
تا همه واکسن بزنند. در این مدت چاره رعایت دستورالعمل های بهداشتی به عنوان اصل 
اساسی است. همان اصولی که قبلا مورد تاکید ما بوده است؛ یعنی اقدامات بهداشتی، 
امکانات پایشی و تست تشخیصی که باید روزانه افزایش پیدا کند و به جای بستری شدن 
بیمار با شرایط سرپایی درمان شود. ناچار هستیم محدودیت ها را تا ماه ها، سال آینده، 
شاید کل سال آینده ادامه دهیم. اقدامات تنبیهی هم لازم است. البته دولت همچنان 
خودش را موظف می داند هم بستر الکترونیکی را افزایش دهد و هم در کنار همه اقدامات 
بهداشتی و درمانی امکانات حمایتی را افزایش دهد. اقدامات حمایتی مثل پرداخت 

وام ها، ارائه مهلت ها، کمک دولتی به کسب و کارها.

آرمانملی-محمدهادیعلیمردانی:سال ۸۸ ماجرای فیلتر توئیتر و فیسبوک رخ 
داد و سال 9۶ نیز تلگرام با فیلتر مواجه شد. بنا بود پس از پیام رسان های خارجی مردم به 
پیام رسان های معادل داخلی مهاجرت کنند اما آمارها حاکی از آن است که این روند تا حد 
قابل توجهی متوقف شده است. با این حساب باید این پرسش را مورد بررسی قرار داد که چه 
کسی پاسخگوی میلیاردها هزینه دولتی برای پیام رسان های داخلی خواهد بود؟ علاوه بر 
این، توالی اتفاقات مورد بحث نشان می دهد که برخی جریان ها رویکرد امنیتی به وسایل 

ارتباط جمعی دارند.
مزایدهسروش

اواخر سال 9۸ آگهی مناقصه فروش مالکیت پیام رسان سروش، متعلق به صداوسیما 
منتشر شد و این پیام رسان ۲٠ فروردین سال جاری به مزایده گذاشته شد. به دلیل 
هزینه های فراوانی که از بودجه کشور برای نگهداری این پیام رسان در نظر گرفته شده 
و نارضایتی های به وجود آمده پس از فیلترینگ تلگرام، واکنش های متعددی در فضای 

مجازی از سوی برخی فعالان حوزه سیاست نسبت به مزایده سروش رخ داد. مزایده این 
پیام رسان از سوی بسیاری از کاربران فضای مجازی به عنوان شکست پروژه پیام رسان های 
داخلی ارزیابی شد. با فیلتر تلگرام در اواخر سال 9۶ بنا بود نسخه های جایگزین داخلی یعنی 
سروش، بیسفون، ایتا، گپ، بله و نرم افزارهایی از این دست مورد استفاده مردم قرار گیرند.

خداحافظیبیسفون
اخیرا پیام رسان بیسفون نیز شکست را پذیرفته و مقرر شده تا این پیام رسان در تاریخ 
١۵ اسفند سال 99 یعنی تا چند روز دیگر، برای همیشه سرورهای خود را خاموش کند. 
این پیام رسان نیز سابقه ۸ سال فعالیت از سال 9١ تا کنون را در کارنامه خود دارد. لازم 
به ذکر است بیسفون پس از فیلترینگ تلگرام ۵ میلیارد وام از منابع دولتی دریافت کرده 
بود. به نقل از اعتمادآنلاین، با وجود تمامی هزینه هایی که از بیت المال و بودجه کشور برای 
پیام رسان های داخلی صرف شده نظرسنجی ایسپا نشان می دهد کماکان پیام رسان های 
خارجی با وجود کاهش سرعت یا فیلترینگ نسبت به پیان رسان های داخلی محبوب تر 

هستند.
13درصدیها

اکنون ۶١ درصد کاربران ساکن در ایران از پیام رسان واتساپ، ٤۵ درصد از اینستاگرام 
و ۳۶ درصد از تلگرام استفاده می کنند. پیام رسان های داخلی تنها توانسته اند نظر ١۳ 
درصد کاربران شبکه های اجتماعی در داخل کشور را به خود جلب کنند. بنابرگفته 
نصرا... جهانگرد، معاون فناوری و نوآوری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، به هر یک از 
شبکه های اجتماعی بومی تاکنون ۵ میلیارد تومان کمک مالی شده است. با این تفاسیر حالا 

زمان طرح این سوال است که چه کسی پاسخگوی بودجه...
ادامهصفحه6

سـرمقــاله

قرار بر این است که تا یک میلیارد دلار از دارایی های 
بلوکه شده ایران در کره جنوبی به کانال مالی ایران و 
سوئیس واریز شود تا صرف خرید دارو شود. در مورد اقلام 
دارویی نیز وزارت بهداشت با بانک مرکزی هماهنگ شده 
است. از سوی دیگر، وزیر خارجه عراق نیز در سفر به تهران 
عنوان کرده است که با تلاش مستمر حوزه های مالی و 
بانکی و دستگاه  های اقتصادی ایران و عراق برخی از موانع 
مهم برداشته شده و به زودی براساس مدل مورد توافق دو 
کشور روند پرداخت بدهی  ها آغاز می شود. این اتفاقات و 
این گفته ها به شکلی نشان از اتفاقاتی دارد که منجر به رفع 
بخشی از فشارها بر ایران می شود که پس از ورود جو بایدن 
به کاخ سفید در حال رقم خوردن است. رئیس جمهوری 
کشورمان نیز اشاره ای کرده بود که اگر آنها یک قدم پیش 
بگذارند ایران نیز یک قدم پیش خواهد گذاشت و اگر آنها 
دو اقدام بردارند، ما نیز دو اقدام متقابل انجام خواهیم داد. 
ایران تاکید کرده است که اگر تحریم های دوران ترامپ در 
ادامه برداشته شود، به تعهدات خود عمل خواهد کرد و این 
رویه ای است که ایران در پیش گرفته است. به نظر می رسد 
تفاهم های تدریجی در حال شکل گرفتن است و گام های 
ابتدایی به خوبی در راستای حل مشکلات و اختلافات 
برداشته شده است که اثرات آن را مشاهده می کنیم. 
امروز ایالات متحده نیز انتظار دارد تا ایران نیز گام هایی 
بردارد. امروز از مرز نشان دادن حسن نیت عبور کرده ایم و 
مشخصا از طریق میانجیگران پیام هایی تبادل شده که این 
گشایش های اقتصادی حاصل این صحبت ها و گام هاست. 
باید توجه داشت که تنش های اخیر در عراق نیز پیام هایی 
دارد. ایالات متحده و دولت بایدن به همان میزان که به 
دنبال توافق هستند به همان میزان نیز در سایر مسائل 
جدی هستند و این را با حمله به برخی مواضع در عراق 
نشان دادند و نیاز است هوشمندانه عمل شود و به سمتی 
حرکت نکنیم تا تنش ها افزایش یابد و فرصت ایجادشده در 
راستای تنش زدایی از بین برود. آنها میان برجام و احیای 
آن و سایر مسائل به نظر می رسد یک مرز ترسیم کرده اند 
و امروز از یک سو به دنبال احیای برجام هستند و در سایر 
مسائل نیز عمل می کنند. باید منتظر ماند و مشاهده کرد 
که گروه های سیاسی تا چه میزان به مسائل با نگاهی 
متفاوت از گذشته می نگرند. امروز نیاز است تا تنش ها 
را کاهش دهیم و به سمتی حرکت کنیم که دیپلماسی 

گره ها را باز کند.

آغاز گام به گام توافق

فریدون مجلسی
تحلیلگر مسائل بین الملل

یــادداشت

 خط مشی تیم دموکرات ها تعامل و گفت وگو با جهان 
است و جو بایدن شخصی است که به دنبال مذاکره با 
ایران خواهد بود و منافع آمریکا را به همه مسائل ترجیح 
می دهد. البته به این نکته باید توجه کرد که آمریکا اصول و 
سیاست های اصلی خود را در مقابله با جهان عوض نخواهد 
کرد و فقط تاکتیک های خود را درباره ایران تغییر می دهد. 
در ارتباط با اسرائیل و مسائل سیاسی که جزو سیاست های 
کلی آمریکاست، جو بایدن هم کوتاه نخواهد آمد و البته 
آمریکایی ها درباره منافع اقتصادی خود هم با توجه به 
سیاست های خود کوتاه نخواهند آمد. آمدن بایدن فضای 
اقتصادی ایران را به سمت جلو حرکت می دهد و البته 
انتخاب بایدن فقط شرایط را برای ایران نسبت به دوران 
دونالد ترامپ بدتر نخواهد کرد. حال با توجه به شرایط 
کنونی جامعه، باید صبر کنیم تا بایدن در کاخ سفید حضور 
پیدا کند و برنامه خود را درباره برجام و آینده مذاکرات 
ایران و آمریکا اعلام کند. تیم جدیدی که در آمریکا با 
ایران مذاکره می کند به نظر باید از دونالد ترامپ منطقی تر 
باشند و این موضوع حتما در دولت جدید آمریکا وجود 
خواهد داشت. دونالد ترامپ از موضع قدرت رفتار می کرد 
و از تمام اهرم های خود هر لحظه ممکن بود که استفاده 
کند و شرایط را برای ایران سخت تر کند. دموکرات ها 
حداقل در شعارهای خود به مذاکره و تعامل اعتقاد دارند 
و شرایط نشان می دهد با آمدن بایدن فضای اقتصادی 
بهتری برای مردم ایجاد می شود و فشار کمتری هم در 
مسائل اقتصادی به مردم وارد می شود و مردم ایران فشار 
کمتری را نسبت به گذشته تحمل خواهند کرد. احتمال 
این وجود دارد که برجام با تغییرات جدی روبه رو شود و 
احساس می کنم با توجه به شرایط کنونی جامعه جهانی 
برجام با تغییرات اساسی ایجاد شود. برجام در این روزها در 
یک مسیر سختی قرار گرفته و باید دو طرف مذاکره کننده  
ایران و آمریکا منافع ملی همدیگر را در نظر بگیرند. یکی از 
دلایل تضعیف برجام در داخل کشور این بود که تندروها 
با زیر سوال بردن صلاحیت دولت ایران قصد نداشتند که 
مذاکرات موفق تیم دیپلماسی دکتر ظریف و همکارانش را 
در مذاکرات برجام قبول کنند، و به خاطر همین دلایل هر 
روز علیه توافقنامه برجام یک حاشیه ای درست می کردند و 
دولت را با چالش های جدید برای مذاکره با آمریکا روبه رو 
می کردند. نباید از یاد برد که برجام توسط زحمات دولت 
دکتر روحانی و موفقیت مجموعه حاکمیت به اجرا رسیده 
است، اما با توجه به شرایط کنونی جامعه بعید می دانم 
که برجام به تنهایی مورد مذاکرات جدید ایران و ۶ قدرت 
جهانی قرار بگیرد و حتما مسائل دیگری هم به آن اضافه 
می شود. از طرفی هم در صورتی که مذاکرات برجام در 
داخل کشور به نتیجه ای برسد، سناریوی انتخابات ١٤٠٠ 
عوض خواهد شد و با حضور پرشور مردم در انتخابات 
شانس اصلاح طلبان برای پیروزی در انتخابات ١٤٠٠ بالا 

خواهد رفت.

برجام و مشارکت بالای مردم در انتخابات 

هدایت آقایی 
فعال سیاسی اصلاح طلب 

»آرمانملی«ازکنشسیاسیرئیسمجلسنسبتبهانتخابات1400گزارشمیکند:

مانور انتخاباتی حامیان قالیباف 
سخنگویشورایائتلافاصولگرایان:قالیبافقصدکاندیداتوریندارد!

علیمطهری:کاندیداتوریقالیبافبیاحترامیبهمردماست
آرمانملی-حمیدشجاعی:هرچه به انتخابات 
١٤٠٠ نزدیک می شویم گمانه زنی ها پیرامون حضور 
برخی چهره های سیاسی برای حضور در انتخابات 
پررنگ تر از گذشته می شود. در میان اصولگرایان نام 
چند چهره مطرح است که شاید بخواهند مورد اجماع 
این جریان قرار گیرند. مهم ترین این چهره ها آیت ا... 
رئیسی و محمدباقر قالیباف هستند که هنوز به طور 
رسمی حتی اعلام حضور هم نکرده اند اما تحولات 
پیرامون آنها نشان می دهد که اقبال اصولگرایان به 
آنها بیش از دیگران است. با این حال بسیاری مطرح 
می کنند آیت ا... رئیسی در قوه قضائیه خواهد ماند 
و قالیباف نیز ریسک ازدست دادن ریاست مجلس 
و حضور در انتخابات را نمی کند. محسن پیرهادی 
سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان می گوید: »با 
افزایش احتمال حضور آیت ا... رئیسی، آقای قالیباف 
تصمیم به عدم کاندیداتوری گرفته است و آمادگی 
کمک به ایشان را دارد.« باید دید تحولات پیرامون 

جریان اصولگرا چگونه رقم خواهد خورد.
اصولگرایانوکاندیدایحداکثری

انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم را می توان 
یکی از مبهم ترین انتخابات به لحاظ حضور کاندیداها 
و نامزدهای انتخاباتی قلمداد کرد. چراکه هنوز ٤ماه 
مانده به شروع انتخابات و قرار گرفتن کشور در شرایط 
انتخاباتی جریانات و چهره های سیاسی کنش و 
فعالیت انتخاباتی خود را آغاز کرده اند. حتی برخی 
چهره های سیاسی یک گام هم فراتر نهاده  و چندی 
است نامزدی خود را برای انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام کرده اند. چهره هایی همچون سردار حسین 
دهقان مشاور مقام معظم رهبری در صنایع دفاعی، 
مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری، علی 
مطهری نایب رئیس مجلس دهم و حجت الاسلام 
محسن رهامی فعال سیاسی اصلاح طلب که پیش 
از سایرین موضع خود را نسبت به انتخابات ١٤٠٠ 
مشخص کرده اند. این در حالی است که چهره های 
نام برده شده صرفا تحت عنوان کاندیدای مستقل 
آمده  و هنوز از سوی هیچ یک از جریانات سیاسی مورد 
حمایت قرار نگرفته اند. با این حال اصلاح طلبان و 
اصولگرایان هنوز موضع مشخصی در ارتباط با انتخابات 
اتخاذ نکرده  و همه صرفا بر لزوم مشارکت مردم در 
انتخابات تاکید داشته اند. هرچند اصولگرایان نیز مثل 
اصلاح طلبان مشخص نیست از کدام کاندیدا به طور 
حداکثری حمایت کنند. در این راستا درحالی که 
بسیاری از افراد و احزاب اصولگرا درخواست های 

متعددی را در جهت حضور آیت  ا... سید ابراهیم رئیسی 
رئیس قوه قضائیه برای کاندیداتوری در انتخابات 
١٤٠٠ ارائه داده اند اما آنطور که به نظر می رسد 
. رئیسی  . . و از برخی شنیده ها پیداست گویا آیت ا
عزمی برای حضور در انتخابات ندارد و اصولگرایان 
باید گزینه مطلوب خود را از میان سایر چهره ها 
برگزینند. لذا در حال حاضر همه نگاه ها جهت نامزدی 
به محمدباقر قالیباف رئیس فعلی مجلس است؛ کسی 
که در ۳ مقطع مختلف شانس خود را بر ای حضور 
در پاستور امتحان کرد اما در هر ۳ دوره نیز ناکام از 
میدان انتخابات به درآمده است. حال به نظر می رسد 
که شرایط را مهیای حضور مجدد در انتخابات ببیند 
و قصد عزیمت از بهارستان به پاستور را داشته باشد. 
هرچند که برخی معتقدند وی چنین ریسکی نخواهد 
کرد و ریاست نقد مجلس را به نسیه ریاست جمهوری 
ترجیح نخواهد داد. گرچه نباید از نظر دور داشت 
که انتخابات هیات رئیسه مجلس نیز کمی قبل تر 
از ریاست جمهوری است و اگر قالیباف در انتخابات 
ریاست جمهوری حاضر نشود مسلما باید انتخاباتی 
دیگر را این بار برای ریاست مجلس تجربه کند. البته 
اردوگاه اصولگرایی به اندازه ای کاندیدا دارد که همگی 
احساس تکلیف کرده و به میدان بیایند اما جدای از 
دو چهره فوق الذکر شاید نفراتی چون سعید جلیلی 
دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی و سردار سعید 
محمد فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء نیز از 

چهره هایی باشند که در مورد آنها بیشتر بشنویم.
عدمکاندیداتوریقالیباف؟!

یک عضو هیات رئیسه مجلس با اشاره به برخی 
گمانه زنی ها درباره ورود محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس به عرصه انتخابات ١٤٠٠ اظهار داشت: آقای 
قالیباف در پاسخ به درخواست برخی نمایندگان برای 
نامزدی وی در انتخابات ١٤٠٠ گفته است که با توجه 
به شرایط حساس کشور و مشکلات اساسی مردم، 
مهم ترین موضوع، پیروزی جبهه انقلاب و تشکیل 
دولتی کارآمد به منظور حل مشکلات مردم است. 
تابناک نوشت، محسن پیرهادی گفت: آقای قالیباف 
ضمن اینکه تمرکزشان را معطوف به وظایف خود در 
مجلس کرده  اند، تاکید دارند که بنای کاندیداتوری 
در انتخابات را ندارند و می گویند همه نیرو های 
انقلاب موظف هستند تلاش کنند تا هرچه سریع تر با 
وحدت، تمام ظرفیت های خود را متمرکز بر موفقیت 
گزینه واحد کنند. وی افزود: برداشت و استنباط 
من از سخنان آقای قالیباف این است که با افزایش 

احتمال حضور آیت ا... رئیسی، آقای قالیباف تصمیم 
به عدم کاندیداتوری گرفته است و آمادگی کمک به 

ایشان را دارد.
بهتراسترئیسیواردانتخاباتنشود

کاندیداهای  خصوص  در  سیاسی  فعال  یک 
اصولگرایان اظهار داشت: درباره آقای ابراهیم رئیسی 
باید بگویم من با رئیس جمهور شدن یک شخص 
روحانی مخالف هستم مگر اضطرارا. خبرآنلاین نوشت، 
علی مطهری گفت: آقای رئیسی در مسند قوه قضائیه 
قرار گرفته و اصلاحاتی را در این دستگاه آغاز کرده 
است. ایشان باید کارش را به نهایت برساند. اینکه افراد 
از این شاخه به آن شاخه می پرند کار درستی نیست. 
لذا بهتر است ایشان وارد انتخابات نشود. وی افزود: 
درباره آقای قالیباف هم همین موضوع صادق است. 
ایشان از مردم برای مجلس رأی گرفته است برای چهار 
سال آینده. بهتر است این کار را به پایان برساند. اینکه 
وارد انتخابات ریاست جمهوری شود بی احترامی به 
مردم است. نایب رئیس مجلس دهم بیان کرد: در مورد 
آقای جلیلی هم واقعیت این است که من تفکر ایشان را 
قبول ندارم. افکار سیاسی او منطبق بر واقعیات نیست 
و به نوعی در عالم رویا به سر می برند. و بقیه هم که 
نظامی هستند و من ریاست جمهوری نظامی ها را قبول 

ندارم. بنابراین به هیچ کدام رای نمی دهم.
اختلافیدرمیاناصولگرایاننیست

یک عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی، 
اصولگرا  جریان  درون  رخدادهای  به  اشاره  با 
نتخابات سال آینده گفت: در حال حاضر  برای ا
هیچ اختلافی در میان اصولگرایان وجود ندارد و 
اینکه احمدی نژاد با حدادعادل مشکل پیدا کرده 
نشان دهنده اختلاف در میان جریان اصولگرایی 
نیست، بلکه اختلاف بین اصولگرایان و جریان انحراف 
در کشور است. حمیدرضا ترقی بیان کرد: شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب و شورای وحدت اصولگرایان 
هم در حال مذاکره و رسیدن به وحدت در انتخاب 
نامزد واحد هستند و چند روز پیش هم با طرح این 
موضوع که محمدباقر قالیباف اعلام کرده بود که به نفع 
سید ابراهیم رئیسی کنار می رود، کاملا زمینه را برای 
وحدت بر یک نامزد شکل داده و بحث ها و دیدگاه هایی 
هم که در میان آنها در حال مطرح شدن است صرفا 
تبادل نظر بوده؛ اما بزرگ نمایی هایی که از بیرون بر این 
موضوع انجام شده غیرواقعی است و مسائل دوستانه در 
حال حل شدن؛ امیدواریم که به زودی شاهد وحدت 

میان دو شورا باشیم.


